

引用本文(Citation):

翟振和; 孙中苗. 基于配置法的局部重力场延拓模型构建与应用分析. 地球物理学报, 2009, 52(7): 1700-1706, doi: 10.3969/j.issn.0001-5733.2009.07.004

ZHAI Zhen-He; SUN Zhong-Miao. Continuation model construction and application analysis of local gravity field based on least square collocation. Chinese J. Geophys. (in Chinese), 2009, 52(7): 1700-1706, doi: 10.3969/j.issn.0001-5733.2009.07.004

基于配置法的局部重力场延拓模型构建与应用分析

翟振和^{1,2}; 孙中苗^{2*}

1 信息工程大学测绘学院, 郑州 450052

2 西安测绘研究所, 西安 710054

Continuation model construction and application analysis of local gravity field based on least square collocation

ZHAI Zhen-He^{1,2}; SUN Zhong-Miao^{2*}

1 Institute of Surveying and Mapping of Information Engineering University, Zhengzhou 450052, China

2 Xi'an Institute of Surveying and Mapping, Xi'an 710054, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: [PDF \(375KB\)](#) [HTML](#) OKB Export: [BibTeX](#) or [EndNote \(RIS\)](#) [Supporting Info](#)

摘要 在大地坐标系下利用Forsberg局部扰动位协方差模型(即DPM模型)导出了实用的局部重力异常协方差模型(即GAC模型)和局部扰动重力协方差模型(即GDC模型),两种模型形式完全一致.针对GAC模型,提出了两种模型参数的拟合方法,即按照泊松积分向上延拓获得的不同高度数据进行拟合以及按照测量区域的平面实测数据进行拟合,通过某地区的实测数据检验得出两种参数拟合方法得到的参数值相差不大,这种差别在向上和向下延拓过程中的影响可以忽略.依据本文的算例, GAC模型作为配置法的协方差模型用于延拓时,其向上延拓的精度在 $1.8 \times 10^{-5} \text{ m} \cdot \text{s}^{-2}$ 左右,向下延拓的精度在 $5 \times 10^{-5} \text{ m} \cdot \text{s}^{-2}$ 左右,完全满足局部重力场在中等山区的延拓要求.通过对不同高度下GAC模型用于延拓效果的对比,可以得出基于GAC模型的延拓精度随着高度的增加而衰减,在满足测量精度要求下其最大向下延拓高度约为7 km.总体而言,本文推导的GAC模型能够很好地利用地形数据,较好地满足了航空重力测量在局部重力场的延拓要求.

关键词 配置法, 局部重力场, 向上延拓, 向下延拓, 协方差模型

Abstract: Under the geodetic coordinate, the covariance model of gravity anomaly(GAC) and gravity disturbance(GDC) is respectively derived from the covariance model of disturbing potential (DPM) which is established by Forsberg, the results show that both model have the same expression formula. Two methods for parameter estimation of GAC model are described in detail. According to the actual airborne and land surveying, the accuracy of upward continuation based on the GAC model is about $1.8 \times 10^{-5} \text{ m} \cdot \text{s}^{-2}$, and the accuracy of downward continuation is about $5 \times 10^{-5} \text{ m} \cdot \text{s}^{-2}$. Based on the continuation result of different height, the model's application range is determined as about 7 kilometers. It can be generally concluded that the DPM model and GAC model can fulfill the continuation requirements of airborne surveying.

Keywords [Least square collocation](#), [Local gravity field](#), [Upward continuation](#), [Downward continuation](#), [Covariance model](#)

Service

[把本文推荐给朋友](#)

[加入我的书架](#)

[加入引用管理器](#)

[Email Alert](#)

[RSS](#)

作者相关文章

[翟振和](#)

[孙中苗](#)